
حشمت ا... فلاحت پیشه: 
کارت سبز مذاکره با آمریکا 

در دست رئیسی است 
یک کارشناس سیاست خارجی و عضو سابق کمیسیون 
امنیت ملی با اشاره به همکاری ایران و آمریکا و آزادی 
زندانیان دو کشور و ایجاد فرصت مناسب برای مذاکره 
مستقیم اظهار داشت: این موضوع به دستور کار و 
راهبردهای دو کشور بستگی دارد که آیا بخواهند به مذاکره 
مستقیم با همدیگر روی بیاورند یا خیر. ارتباط ایران و 
آمریکا، طیف گسترده ای از اختلافات تاریخی است که بعضا 
به تابو هم تبدیل شده است. لذا نمی شود که فقط تبادل 
زندانیان را به معنای رفع این اختلاف ها و تنش ها دانست. 
حشمت ا... فلاحت پیشه  گفت: رئیسی در حاشیه نشست 
سازمان ملل اعلام کرد که امکان مذاکره غیرمستقیم با 
آمریکا را داریم و تنها پاسخی که گرفت، اتهامات سه گانه ای 
بود که بایدن به ایران داد. به طور طبیعی آمریکایی ها اسم 
مذاکره را می آورند، اما باید ببینیم درباره موضوع مذاکرات 
چه دستور کاری صورت می گیرد. فلاحت پیشه با تاکید بر 
اینکه اکنون مهم ترین چالش، چالش هسته ای است، بیان 
کرد: واقعیت این است که فرصت برای اجرای برجام دیگر 
فراهم نیست، اما معنایی که می توان دریافت کرد مدیریت 
تنش است. معتقدم روابط ایران و آمریکا از سطح مدیریت 
تر نرفته است، به شخصه انتظارم این بود که  تنش فرا
دولت رئیسی از مذاکره با واسطه سخن نمی گفت. برخی 
مذاکره با آمریکا را تبدیل به یک تابو کرده اند. در دنیای 
امروز کمتر ملتی را می بینیم که پنجاهمین دهه خود را با 
تحریم پشت سر بگذارد. به عبارت دیگر چند نسل جوانی 
خودشان را در تحریم به سر بردند و فرصت های زیادی برای 
رفع تنش ها ایجاد شد که متاسفانه از آن استفاده نکردند. 
این کارشناس مسائل بین الملل عنوان کرد: در سازمان ملل 
متحد، معمولا دو فرصت ایجاد می شود. یک فرصت برای 
اعلام مواضع که سران کشورها سخنرانی می کنند، یک 
فرصت هم در حاشیه سازمان ملل است که برای رفع تنش ها 
و ایجاد فرصت هاست. در دنیای امروز روز به روز اهمیت 
سخنرانی کاهش پیدا کرده است، چراکه در فضای گسترده 
رسانه ها، مردم جهان متوجه می شوند که هر دولتی چه 
مواضعی دارد. آن چیزی که اهمیت دارد، حاشیه سازمان 
ملل است که در آن می توان مذاکراتی را برای رفع تنش ها 
و استفاده از فرصت ها صورت داد. رئیسی می گوید صدای 
مردم ایران هستم؛ واقعیت این است که تمام مردم ایران 
به راحتی می توانند مواضع خودشان را در فضای مجازی 
اعلام کنند. رئیسی برای فرصت هایی که وجود دارد، ایران 
را نمایندگی کند. متاسفانه دستور کاری وجود نداشت که 
ایران و آمریکا در حاشیه سازمان ملل متحد بتوانند بخش 
دیگری از مشکلات خودشان را حل کنند. عضو پیشین 
کمیسیون امنیت ملی تصریح کرد: فضای ذهنی برخی از 
کارشناسان، کماکان مربوط به ۵۰ سال قبل است. به طور 
مثال زمانی که رئیس مجلس ویتنام ماه گذشته به ایران 
آمد، رئیسی به او گفت برخی از رابطه ایران و ویتنام ناراضی 
هستند. کارشناسی که این متن صحبت را برای رئیسی 
آماده کرده بود قطعا اطلاع نداشته که در همان زمآنکه این 
حرف را در دهان رئیسی گذاشته، خط مبادلات ویتنام و 
آمریکا ۱۲۷ میلیارد دلار بوده، در حالی که کل مناسبات 
سیاست خارجی ایران در سال های اخیر به ۱۰۰ میلیارد 
هم نمی رسد، جالب است بعد از همان دیدار، بایدن به 
ویتنام سفری داشت و در همان سفر چندین قرارداد تجاری 
دیگر بسته شد از جمله یک قرارداد ۸ میلیارد دلاری. 
فلاحت پیشه تاکید کرد: دولت در زمان بایدن فرصت های 
بسیار مناسبی داشت که آنها را از دست داد، امیدوارم همین 
معدود فرصتی که باقی مانده را با دیپلماسی وسطه ای از 
دست ندهد. هیچ دولتی در میان دولت های بعد از انقلاب به 
اندازه دولت رئیسی از کارت سبز مذاکره با آمریکا برخوردار 
نبوده است. امیدوارم ضعف دیپلماسی این دولت، این 
فرصت ها را از بین نبرد. فراموش نکنیم سخنان من هرگز 
به معنای ذوق زدگی برای رابطه با آمریکا نیست، بلکه به 

معنای نگرانی برای از دست دادن فرصت هاست. 

علی بیگدلی: 
مبادله زندانیان  ربطی به برجام  ندارد  

یک تحلیلگر مسائل سیاست خارجی، گفت: مبادله 
زندانی ها و آزادشدن6 میلیارد دلار و افزایش صادرات 
نفت و البته کاهش غنی سازی در ایران همه و همه هیچ 
ارتباطی به موضوع برجام ندارد. رافائل گروسی به تازگی 
ابراز ناخشنودی کرده است که چرا ایران به هشت کارشناس 
آژانس ویزا نمی دهد. مشکلات ما با غربی  ها زیاد است و 
یکی از مهم ترین آنها، مشکلاتی است که با آژانس داریم. 
تا آژانس به طور رسمی اعلام نکند که مشکلاتش با ایران 
حل شده، تا وقتی به همه سایت های ایران سرکشی نکند 
و تا وقتی اف ای تی اف را نپذیرفته ایم و به نظام بانکی دنیا 
متصل نشده ایم و تا وقتی بر سر برجام یک تصمیم جامع بین 
طرفین گرفته نشده است نمی توانیم بگوییم مشکلاتمان 
را با غربی ها حل کرده ایم. علی بیگدلی گفت: برجام باید به 
نتیجه برسد، اما بعید می دانم در مدت ۱3، ۱4 ماهی که 
از دولت بایدن باقی است، این مهم رخ دهد. به ویژه آنکه 
سه کشور اروپایی گفته اند تحریم های مندرج در برجام در 
حوزه تسلیحاتی را با آنکه موعدش تمام می شود، اما ادامه 
می دهند و هر کشوری این تحریم ها را نقض کند، مورد 
تحریم قرار می گیرد. در مجموع رابطه ما با غربی ها دچار 
پیچیدگی هایی است که به این سادگی حل نخواهد شد. 
وی بیان کرد:  »برجام تا سال۲۰۲۵ قابلیت احیا دارد اما با 
توجه به اختلافاتی که وجود دارد فعلا نمی شود امیدوار به 
احیایش بود. آن روزی که ترامپ در سال ۲۰۱۸ از برجام 
خارج شد مشکل فقط موضوع هسته ای نبود و ترامپ 
می خواست بر سر موضوعات موشکی و منطقه هم گفت وگو 
کند. حالا اگر بار دیگر جمهوری خواهان روی کار آیند به 
احتمال زیاد بار دیگر این مسائل پیش اید.البته فعلا مشخص 
نیست که چه جناحی در آمریکا دست بالا را در انتخابات 

خواهد داشت.« 

  قانون عفاف و حجاب به صورت هشتاد و پنجی به 
تصویب رسیده مکانیزم تصویب این قانون تا چه میزان 
ممکن است بدون توجه به ابعاد حقوقی و اجتماعی باشد؟ 
درخصوص تصویب این لایحه بر اساس اصل ۸۵ قانون اساسی 
اولین نکته ای که به نظر می رسد این است که قانونی به تصویب 
رسیده است که تمامی نهادهای حاکمیتی، قوای سه گانه، مردم، 
افکار عمومی و نهادهای مدنی را درگیر خود کرده است. این 
قانون به جای اینکه در صحن مجلس که قاعدتا که نمایندگان 
طبقات فکری مختلف در آن باید حضور داشته باشند، بررسی 
شود، در یک کمیسیون تصویب شده است. تعداد نمایندگانی 
که این قانون را به تصویب رساندند محدود هستند در نتیجه کل 
نمایندگان ملت در تصویب این قانون نقش نداشته اند. آیا چنین 

قانونی گذاری می تواند جامعیت داشته باشد. 

 این قانون چه بخشی از نهادها و تشکل های دولتی 
را به منظور فرهنگ سازی در ارتباط با حجاب و عفاف 
را در نظر دارد و چه وظایفی را برای این نهادها در نظر 

گرفته است؟ 
امیدوارم شورای نگهبان با دقت فراوان و توجه به تبعات 
اجرای این قانون آن را مورد بررسی قرار دهد. توجه به 
فرهنگ سازی و آموزش توسط نهادهای اجرایی کشور از وزارت 
آموزش و پرورش تا وزارت صمت و سایر نهادها در این قانون 
صورت گرفته و تمامی نهادها را موظف به ارائه آموزش لازم 
در زمینه عفاف و حجاب کرده اند. در کنار نهادهای حاکمیتی 
نهادهایی که برای خدمت به مردم تاسیس شده اند نیز در این 
مسیر تکالیفی را عهده دارند اما در عین حال با بحث واردات، 
صادرات، تولید و طراحی تعیین الگوی لباس درصدد اجرایی 
کردن یک نوع پوشش خاصی هستند و نهادهای مانند شورای 
عالی انقلاب فرهنگی و نهادهای مربوط به مد و لباس را موظف 
به انجام اقداماتی در این زمینه کرده است. جنبه ای از وظایف این 
دستگاه ها از نوع پیشگیری است و بعضا تسهیل برای اقدامات 

مانند ازدواج را در برمی گیرد. 

بر  ابتدایی  فصول  در  خصوصا  قانون  این  در   
فرهنگ سازی در مورد حجاب تاکید شده آیا توجه به 
این مورد در حد قانون می تواند به بسط فرهنگ حجاب 

در جامعه کمک کند؟ 
ضوابط بسیار متنوع و عام در این قانون وجود دارد که بیش 
از یک سوم از موارد این لایحه قانونی را در بر می گیرد. در 
این موارد توجهی به بسترهای اقتصادی و اجتماعی نشده و 
صرفا به امور فرهنگی پرداخته شده است. این درحالی است 
که ما بعد از انقلاب مرتبا از طریق تریبون های فرهنگی، 
روحانیون و مسئولان امور فرهنگی در مراسم مختلف در ارتباط 
با فرهنگ  سازی حجاب کار کرده ایم. کتاب ها در این زمینه تغییر 
کرده در دانشگاه و مدارس دروس دینی تقویت شده است، اما 
همان طور که شما پرسیدید این سوال به وجود می آید که چرا 
ما توفیق چندانی پیدا نکردیم که جوانان نسل سوم و چهارم را 
به مسیری هدایت کنیم که شعار آن را داده ایم؟ علت اساسی 
این مسأله به برخی موارد بازمی گردد. برای نمونه بنیه اقتصادی 
مردم تضعیف شده است، فساد برخی مدیران و فرزندان آنها 
باعث شده باور مردم متزلزل گردد. ساده زیستی برخی مدیران 
به تجمل گرایی تبدل شده  است. قرار بود در کشور فقیر نداشته 
باشیم. این درحالی است که امروز بخشی از مردم زیر خط فقرند. 
فقر که در جامعه ای بیاید اخلاق گریزی را هم به همراه می آورد. 
مدیران باید الگوی مردم باشند، اما برخی به بهانه مختلف از 
رانت ارتباطات و اطلاعات استفاده می کنند و مردمی که فاقد 
این ارتباطات و اطلاعات هستند، روز به روز وضعیت اقتصادی 
خود را ب سخت تر می بینند، به بستر سازی های فرهنگی هم 
توجه نخواهند کرد. البته قطعا می تواند استفاده از این قوانین 
مثبت باشد به شرط آنکه رانت ها، فسادها و تبعض از بین برود. 
زمانی که مساله ماشین های شاسی بلند در جامعه و گرفتن آن 
توسط برخی نمایندگان اعلام می شود مردم هم دیگر نسبت به 
قوانینی که توسط همین افراد وضع می شود دلسرد خواهد شد. 

 برخی معتقدند اساس در دنیای امروز که دنیای 
رسانه های  تک سرنشین و نه حتی جمعی است نمی توان 
در مورد امور اجتماعی فرهنگ سازی کرد تا چه میزان با 

این گزاره موافقید؟ 
همان طور که در پاسخ به سوال بالا گفتم اگر جلوی مفاسد 
و رانت گرفته شود آنگاه پیشگیری های فرهنگی قابلیت 
اجرایی مطلوب تری خواهند داشت. هیچ کس نمی تواند منکر 
فرهنگ سازی، افزایش اخلاق و ارتقای باورهای دینی شود. در 
سیستم های آموزشی دنیا تلاش بر این است که به نوعی انسان 

سازی، فرهنگ سازی و اخلاق گرایی حاکم شود. 

پیدا  وظایفی  فرهنگی  زمینه  در  نهادها  برخی   
کرده اند. آیا وظایف این نهادهای ارشادی است یا اینکه 

وظایف برخورد با بی حجاب ها را هم دارند؟ 
بسیاری از مواد این قوانین معطوف به وظایف احاله شده به 
نیروهای انتظامی، نظارتی و قضائی است و ضمن تعیین وظیفه 
نظارت و مقابله با رفتارهایی که بر خلاف ضوابط مقرر در این 
قانون انجام می شود نوعی آموزش و آسیب شناسی را برای 
آنها پیش بینی کرده  است. آسیب شناسی از رفتار جوانانی که 
این قانون برای مقابله با رفتار آنها تصویب شده می تواند برآیند 
مثبتی داشته باشد. در این قانون از مواد۲۸ به بعد برخی از نهادها 
که در قانون آمده از جمله نیروی انتظامی مامور شده اند که با 
نظارت با رفتار افراد با جرایم سازمان یافته در این زمینه برخورد 
کنند. البته هر رفتار سازمان یافته که باعث بی بند باری و فساد 
فحشا شود، در هر کشوری با آن برخورد می گردد، اما مطالبی 
که در این قانون پیش بینی شده به نوعی این تصور را در ذهن 
به وجود می آورد که برخی گروه های مردمی در زمینه مقابله با 
بدحجابی می توانند مورد حمایت قرار بگیرند. در این صورت و در 
صورت برخورد، برخی برخوردهاباعث تعارض ها خواهد شد. در 
گذشته برخی موارد در این ارتباط را در جامعه مشاهده کرده ایم. 
از این رو در زمان اجرای این بندها باید به عدم ایجاد درگیری ها 
در جامعه توجه شود. وحدت الگو و راهبرد و رویکرد در اعطای 
مسئولیت به نهادها در این قانون دیده نمی شود. این ناهماهنگی 

باعث می شود هر گروه سلیقه ای را اعمال کنند. 

 آیا در این قانون در ارتباط با بهبود وضعیت اقتصادی 
تصمیمی گرفته شده است؟ 

دانش آموز و دانشجویی که در خانواده فقیر وارد دوره 
آموزش های تحصیلی و عالی می شود. قبل از اینکه به امر 
فرهنگی توجه کند به سفره زندگی و معیشت والدین و نیازهای 

اساسی توجه دارد. در این قانون نیز توجهی به بهبود وضعیت 
اقتصادی مردم نشده در نتیجه بدون توجه به نیازهای مردم 
این قانون در زمان اجرا با چالش روبه رو خواهد شد و نهادهایی 
که وظایفی در این زمینه دارند نیز به راحتی نمی توانند وظایف 
خود را در این زمینه انجام دهند، چراکه تعیین وظیفه برای 
این نهادها و اعمال فشار برای پذیرش الگوهای ثابت رفتاری بر 
اساس ذهنیت، موجب می شود که این بخش از قانون در اجرا 

دچار مشکل شود. 

 برخی جرم انگاری ها در این قانون تا چه میزان با 
واقعیت های جامعه مطابقت دارد؟ 

اولا به نظر می رسد این قانون باید توسط قوه قضائیه به رشته 
تحریر در می آمد چراکه ریشه آن قضائی است یا اینکه بر نگارش 
آن نظارت می کرد و در عین حال با استفاده از جامعه شناسان، 
جرم شناسان و متخصصان امور جزا و صاحب نظران مناصب 
قضائی این لایجه تدوین می شد و در بحث جرم انگاری به صورت 
مطلوب تری موضوع مورد بررسی قرار می گرفت، چراکه در حال 
حاضر نیز در کشور با تراکم عنوان مجرمانه روبه رو هستیم. به 
همین جهت برخی از عناوین مجرمانه مانند استفاده از ماهواره 
عملا اجرا نمی شود و برخی از این قوانین به قانون متروک تبدیل 
شده اند. قوانینی که در زمینه حجاب تصویب شده در تولید و 
توزیع محصولات فرهنگی مجازات های سنگینی پیش بینی شده 
و بدون در نظر گرفتن افکار عمومی و نیازهای جامعه این تخلفات 
جرم انگاری شده است. در شرایطی که نتوانستیم الگوی فرهنگی 
مناسبی را برای مردم ترسیم کنیم؛ اعمال فشار به تولیدکننده 
برای تهیه لباس خاص یا الگوهای رسمی پاسخ مناسب نمی دهد 
و ممکن است سیستم اقتصادی را با چالش مواجه کند. باید کاری 
کرد که مردم با دوری از منکرات به راه راست هدایت شوند و اگر 
فکر می کنیم رفتار آنها غلط و الگوهای ما درست است باید مردم 
را آماده کرد با کیفر و مجازات و بگیر و ببند قطعا بازار سیاه را 
افزایش خواهیم داد و قطعا جرایم به صورت پنهان خواهند شد و 
مردم چون به خلوت می روند آن کار دیگر می کنند. در کشوری 
که بالای ۸۰ درصد اطلاعات مردم توسط فضای مجازی تامین 
می شود و رسانه  ملی ما کمتر از 3۰ درصد مخاطب دارد قطعا 
فرهنگ غالب فرهنگ رسمی نخواهد بود. افرادی که می خواهند 
در زمینه فرهنگ سازی مطالعه کنند از پشت میزهای خود بیرون 

بیایند و در جامعه با مردم همراه شوند. 

 برخی مجازات ها که برای افراد معروف در نظر گرفته 
شده به نظر عملا مجازات های سختی است. ارزیابی شما 

از این قبیل مجازات ها چیست؟ 
میزان تعیین مجازات برای افراد مشهور در لایحه حجاب 
خلاف قانون اساسی، خلاف اصل تساوی مردم در برابر قانون 
است. من به عنوان یک هنرمند، یک ورزشکار، یک اندیشمند 
ممکن است مشهور شوم و اگر تخلفی انجام می دهم باید به میزان 
تخلف مجازات شوم نه بر اساس اشتهار اینکه مجازاتی مانند 
انسداد حساب، سلب مالکیت، مصادره اموال را برای این افراد را 
پیش بینی کنیم قطعا جامعه را دچار چالش کرده و فرهنگ را رو 
به افول می برد. بسیاری از ورزشکاران، هنرمندان و اندیشمندان ما 
می توانند الگوی مناسبی برای مردم، دانش آموزان و دانشجویان 
هستند و مردم آنها را قبول دارند. اگر می خواهیم جایگاه این 
افراد را در نزد مردم درک کنیم از باب نظارت استصوابی و از باب 
نظارت قانونی به این افراد اجازه دهیم کاندیدای نماینده مجلس 
شوند بعد خواهیم دید چه میزان رای خواهند آورد. پس ببینیم 
اگر مردم اقبال نشان می دهند به دلیل رفتارهای مردمی آنهاست 
این درحالی است که مردم به دنبال رفتارهای ناخوشایند نخواهند 
بود. این ملت نشان داده در بزنگاه های تاریخی به ارزش های ملی، 
اعتقادی و میهنی خود توجه دارد و فریب دشمنان را نمی خورد. 
همه می دانند که ابرقدرت ها هیچ گاه حامی ملت ایران نیستند و 
ایران سال ها و قرن ها قربانی این استعمار و استثمار بوده و فریب 
حرکت های نمایشی ابرقدرت ها را نخواهند خورد اما این دلیل 
نخواهد شد که با اشتباهاتی که می کنیم بخشی از جامعه را از 

خود دور کنیم. 
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نکته

 بررسی دیدارهای رئیسی
 در مجمع سازمان ملل

ابراهیم رئیسی بامداد روز دوشنبه ۲۷ شهریور 
برای شرکت در مجمع عمومی سازمان ملل عازم 
نیویورک شد و صبح روز پنجشنبه 3۰ شهریور به 
وقت ایران، نیویورک را به مقصد تهران ترک کرد. 
رئیس جمهور ایران در حاشیه نشست مجمع 
عمومی سازمان ملل مجموعا با سران ده کشور 
دیدار داشت که از جمله آن روسای جمهوی6 
کشور کرواسی، قزاقستان، قرقیزستان، الجزایر، 
تاجیکستان، سریلانکا و چهار نخست وزیر از 
ژاپن، پاکستان، عراق و مالزی بودند. در کنار این 
دیدار های سطح بالا، دو دیدار با رئیس فدراسیون 
جهانی فوتبال و دبیرکل سازمان ملل هم انجام 
شد که در نهایت مجموع دیدار های رئیسی را به 
۱۲ دیدار رساند. این درحالی است که ابراهیم 
رئیسی سال گذشته با روسا و سران ۱۱ کشور و 
دو دیدار با رئیس شورای اروپا و دبیر کل سازمان 
ملل انجام داده بود. به لحاظ تعداد تنها یک دیدار 
از دیدار های سال گذشته ابراهیم رئیسی در 
حاشیه مجمع عمومی کمتر شده، اما به لحاظ 
پراکندگی جغرافیایی، دیدار های امسال ضعیف 
بوده اند. در بین کشور های اروپایی تنها کرواسی 
با رئیس جمهور ایران در حاشیه نشست مجمع 
عمومی دیدار کرده است. این در حالی است که 
سال گذشته علاوه بر رئیس شورای اروپا که به 
نمایندگی از کل اتحادیه اروپا با رئیس جمهوری 
ایران دیدار کرده بود، کشور های فرانسه، فنلاند 
و سوئیس هم به طور جداگانه دیدار های سطح 
بالایی را ترتیب داده بودند. ترکیب دیدار های 
امسال رئیس جمهور در نیویورک موید یک 
واقعیت است؛ اتحادیه اروپا امیدش را به ادامه 
مذاکره با ایران برای از رسیدن به توافقی جهت 
احیای برجام را از دست داده است. اتحادیه اروپا 
یکی از طرف های مذاکرات احیای برجام است. 
سال گذشته اولین سال روی کار آمدن ابراهیم 
رئیسی بود و غرب به واسطه مذاکراتی که در 
دولت حسن روحانی برای احیای برجام انجام 
داده بود، امیدوار بود رئیس جمهور تازه وارد ایران 
همان مسیر را ادامه دهد. از این رو مجمع عمومی 
سازمان ملل به مکان خوبی برای رایزنی جهت 
احیای برجام تبدیل شد و فرانسه به نمایندگی 
از سه کشور اروپایی عضو برجام و رئیس شورای 
اروپا به نمایندگی از اتحادیه اروپا از این فرصت 
برای مذاکره در بالاترین سطح با طرف ایرانی 
استفاده کردند. نیویورک تایمز اخیرا در گزارشی 
درباره پشت پرده توافق مبادله زندانی بین ایران 
و آمریکا گفته این توافق زمانی انجام شد که 
مذاکرات هسته ای متوقف شده بود. این رسانه 
گفته در طول سال ۲۰۲۱ و نیمه اول سال ۲۰۲۲، 
واشنگتن و تهران امیدوار بودند که بتوانند توافق 
هسته ای اوباما را احیا کنند. مذاکرات مقامات 
آمریکایی و ایرانی در وین غیرمستقیم بود، اما 
در آگوست سال گذشته، این مذاکرات کاملًا 
شکست خورد. »علی واعظ« مدیر گروه بحران 
بین المللی ایران، به نیویورک تایمز گفته »در کل 
سال ۲۰۲۱ و ۲۰۲۲، به نظر می رسید که ایالات 
متحده ترجیح می دهد تبادل زندانی را به احیای 
برجام گره بزند. هر دو طرف آمریکایی و ایرانی 
اواخر سال گذشته که به این نتیجه رسیدند که 
پنجره دیپلماسی هسته ای بسته شده، به یک 
توافق مستقل برای تبادل زندانیان فکر کردند.« 
کاهش کشور های غربی که مایل به دیدار به 
ابراهیم رئیسی طی یک سال گذشته بودند یادآور 
دوران احمدی نژاد است. نتیجه ۸ سال سیاست 
خارجی محمود احمدی نژاد در آخرین سفر وی 
به سازمان ملل متحد در مهر ۹۱ بروز کرد. او در 
این سفر تنها توانست با 3 مقام خارجی دیدار کند 
که شامل رئیس جمهور بولیوی و سران دو ریز 

کشور آفریقایی به نام کومور و سوازیلند بودند. 

هادی حق شناس: 

دچار توسعه نیافتگی اقتصادی 
هستیم 

یک کارشناس مسائل اقتصادی اظهار کرد: 
ما در شرایط تحریم هستیم. با این توضیح که 
تحریم دو وجه دارد؛ اول اینکه در چنین حالتی 
کشور به درآمد های واقعی دسترسی ندارد. مثلا 
اگر تحریم های این سال های گذشته نبودند، به 
راحتی می توانستیم در روز ۲ تا 3 میلیون بشکه 
نفت صادر کنیم و از این طریق منبع مالی عظیمی 
را به خزانه ملی تزریق کنیم که متأسفانه از این 
موهبت عظیم محروم بودیم. به هر حال طبیعی 
است که همه کشور ها دنبال سرمایه هستند، اما ما 
از این درآمد های ارزی محروم شدیم تا همان طور 
که واضح و معلوم است، اقتصادمان اقتصادی با 
گره های کور باشد، گره هایی که باز هم تحت تأثیر 
محدودیت های بین المللی باز شدنی نیستند، چون 
اقتصاد ما از الزام های رشد و توسعه بی بهره است. 
هادی حق شناس گفت: با اشاره به اینکه یکی از 
اثرات تحریم این است که با پدیده ای نامأنوس و 
هزینه ساز خروج سرمایه مواجه شویم، گفت: در 
این راستا وقتی ایرانی ها استقبال چشمگیری برای 
خرید ملک در کشور های همسایه مثل امارات و 
ترکیه و... دارند می توانیم اینطور بگوییم که تحریم 
نه تنها دست اقتصاد ایران را از درآمد ارزی خالی 
کرده است، بلکه سرمایه های داخلی هم از کشور 
خارج شدند که در واقع این دو سوی سکه تحریم 
است. مضاف بر اینکه موفق به جذب سرمایه گذار 
خارجی هم نشدیم تا با این شرایط دشوار روبه رو 
شویم که هم فرایند این شرایط می شود، منفی 
شدن شاخص های کل اقتصادی! پس باید فکری 
کرد تا دیگر مجبور به تحمل تحریم ها نباشیم. در 

واقع ما دچار توسعه نیافتگی اقتصادی هستیم. 

بدون توجه به نیازهای مردم 
قانون حجاب در اجرا با چالش 

روبه رو خواهد شد 

در کشور با تراکم عنوان 
مجرمانه روبه رو هستیم 

با بگیر و ببند جرایم به صورت 
پنهان خواهند شد 

آرمان ملی- احسان اسقایی: قانون عفاف و حجاب بالاخره بعد از ماه  ها نقد و بررسی در رسانه  ها به صورت ویژه و هشتاد و پنجی به تصویب رسید. 
می توان پیش بینی کرد بخشی از این لایحه مانند قوانینی که در ارتباط با ممنوعیت استفاده از ماهواره، ویدئو و... در گذشته به تصویب رسیده بود 
اجرایی نخواهد شد و اگر اجرا شود بعضا تبعاتی به همراه خواهد داشت. »آرمان ملی« در این ارتباط با علی نجفی توانا، جرم شناس و رئیس اسبق کانون 
وکلا به گفت و گو پرداخته است. نجفی توانا معتقد است؛ » ضوابط بسیار متنوع و عام در این قانون وجود دارد که بیش از یک سوم از موارد این لایحه 
قانونی را در برمی گیرد. در این موارد توجهی به بسترهای اقتصادی و اجتماعی نشده و صرفا به امور فرهنگی پرداخته شده است. این درحالی است که ما 
بعد از انقلاب مرتبا از طریق تریبون های فرهنگی، روحانیون و مسئولان امور فرهنگی در مراسم مختلف در ارتباط با فرهنگ  سازی حجاب کار کرده ایم. 
کتاب ها در این زمینه تغییر کرده در دانشگاه و مدارس دروس دینی تقویت شده است، اما همان طور که شما پرسیدید این سوال به وجود می آید که چرا 

ما توفیق چندانی پیدا نکردیم که جوانان نسل سوم و چهارم را به مسیری هدایت کنیم که شعار آن را داده ایم؟« در ادامه این مصاحبه را می خوانید. 

این قانون باید توسط قوه قضائیه به 
رشته تحریر در می آمد، چراکه ریشه 
آن قضائی است یا اینکه بر نگارش آن 
نظارت می کرد و در عین حال با استفاده 
از جامعه شناســان، جرم شناسان و 
متخصصان امور جزا و صاحب نظران 
مناصب قضائی این لایجه تدوین می شد 
و در بحث جــرم انگاری بــه صورت 
مطلوب تری موضوع مورد بررســی 
قرار می گرفت، چراکه در حال حاضر نیز 
در کشور با تراکم عنوان جرایم روبه رو 
هستیم. به همین جهت برخی از عناوین 
مجرمانه در روابط با جنس مخالف و 
استفاده از ماهواره عملا اجرا نمی شود 
و برخی از این قوانین به قانون متروک 

تبدیل شده اند

»آرمان ملی« در گفت و گو با علی نجفی توانا، رئیس سابق کانون وکلا   بررسی می کند؛ 

چالـــشهای
اجرایقانونعفافوحجاب


